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PRAHA Ministr školství Petr Fiala vystavil stopku připravovanému kompletně novému vysokoškolskému zákonu z pera
jeho předchůdce Josefa Dobeše. Místo zbrusu nové normy chce jít cestou novel stávajícího zákona.
            „Vytvoří se tak prostor pro to, udělat reformy v poměrně brzké době,“ řekl včera Petr Fiala po jednání s rektory.
Jeho cílem je, aby se s návrhem ztotožnila odborná veřejnost a akademická obec.
            Tam totiž narazil jeho předchůdce. Dobešem navržený věcný záměr zákona o vysokých školách a návrh finanční
pomoci studentům pobouřil loni na podzim téměř celou reprezentaci vysokých škol.
            Vše vygradovalo letos v únoru těsně před tím, než byly věcné záměry předloženy legislativní radě vlády. Studenti
uspořádali Týden neklidu a protestovali v ulicích. Tvrdili, že jim chce Josef Dobeš omezit akademické svobody, vadil jim
navržený systém školného či to, že návrh zákona vůbec neřeší velký počet soukromých škol.
„Krok pana ministra vítáme,“ řekl včera LN předseda Rady vysokých škol Jakub Fischer.
            „Nyní je třeba zahájit poctivou, věcnou a pracovní diskusi. Vyřešit se musí především způsob financování,
zda-li směřovat ke kontraktovému financování, a hlavně si vyjasnit, co si pod tím jednotliví aktéři diskuse představují,“
dodal Fischer.
            Právě kontraktové financování bylo jedním z nápadů z Dobešovy éry, které vysoké školy vítaly. Je to systém,
při něm by stát školám slíbil určitý objem peněz na tři až pět let dopředu.
            Podle informací LN jedna ze změn, kterou chce resort určitě prosadit, se má týkat způsobu udělování akreditací.
Nyní je praxe taková, že Akreditační komise uděluje nebo prodlužuje akreditace jednotlivým studijním oborům. Těch v
Česku napočítáme okolo šesti a půl tisíce. Na to jednadvacetičlenná komise nemá kapacitu. „Systém akreditací je věc,
která se nabízí asi jako první. Všichni cítíme prostor pro změnu,“ potvrzuje Fischer.
            Ve sněmovně by Fiala zásadně narazit neměl. S „metodou novel“ už dříve souhlasila ODS i TOP 09. „Už před
rokem jsme říkali, že spoustu věcí je možné změnit formou novel,“ připomněla šéfka školského výboru Anna Putnová
(TOP 09). O rozhodnutí Fialy se dozvěděla včera na jednání podvýboru pro vědu a školství, kam je o tom ministr přišel
osobně informovat.
            Druhý sporný věcný záměr zákona o finanční pomoci ministr sice nestáhne, zásadně ho ale přepracuje. Jak
už dříve avizoval premiér Petr Nečas, jeho vláda ustoupí od školného, které bylo v programovém prohlášení. Místo
něho je ve hře takzvané zápisné. Pro studenty je oproti školnému výhodné v tom, že by mělo být nižší. Nečas mluvil
o částce kolem tří tisíc korun. Pro školy by zápisné mělo být výhodné, protože by si peníze vybíraly samy. Byly by to
tak pro ně „peníze na dřevo“.


